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اين روزها وارد هر فروشگاه زنجيره اي مي شويم، 
يخچال هاي گوش�ت قرمز را خالي و يخچال هاي 
ش�ير و لبنيات را مملو از كالا مي بينيم. صاحبان 
فروش�گاه ها از كاه�ش تقاضا براي خريد ش�ير 
و لبنيات ب�ه دليل گران�ي قيمت ه�ا در دو هفته 
اخير خبر مي دهن�د و تأكيد مي كنن�د كه توقف 
توزيع گوش�ت قرمز تنظيم بازاري و خالي شدن 
يخچال های گوش�ت قرمز، مراجعه مشتريان به 
فروش�گاه ها را كاهش داده اس�ت. اي�ن اتفاقات 
مرهون سياس�ت هاي حماي�ت از تولي�د وزارت 
جهاد كشاورزي اس�ت؛ افزايش قيمت شير خام 
از 18 به 23  ه�زار توم�ان و توق�ف تخصيص ارز 
براي واردات گوش�ت قرم�ز كه در ارديبهش�ت 
ماه روي داده اس�ت. ه�ر دو تصميم در راس�تاي 
حمايت از توليد )دام�داران و دامپ�روران( بود، 
ام�ا از يك س�و تقاض�اي خري�د ش�ير و لبنيات 
كاهش يافت�ه و ص�داي م�ردم و توليد كنندگان 
فرآورده هاي لبني را درآورده و از س�وي ديگر با 
خالي شدن فروش�گاه ها از گوشت تنظيم بازاري 
س�فره مردم را كوچك و كوچك تر كرده اس�ت. 

    
حمايت از سفره هاي مردم )حقوق مصرف كنندگان( و 
منافع توليد كنندگان محصولات كشاورزي و كالاهاي 
ضروري مردم مانند شمشير دولبه اي است كه غفلت 
از هر كدام، ممكن است آسيب هاي جبران ناپذيري به 

مردم و توليد كنندگان وارد كند. 
وزارت جهاد كشاورزي در ايامي كه قيمت هيچ كالا و 
حتي نهاده اي اعم از داخلي و وارداتي گران نشده بود، 
در راستاي حمايت از توليد كنندگان شير)دامداران( 
قيمت شيرخام را از 18 به 23  هزار تومان رساند و اين 
اقدام را براي تأمين هزينه هاي تولي��د انجام داد، در 
حالي كه به اذعان خود دامداران ن��ه قيمت علوفه و 
نهاده دامي گران شده بود و نه افزايش دستمزد تأثير 

چنداني بر قيمت تمام شده داشت. 
با يك حساب سر انگشتي، افزايش دستمزد كارگران 
حدود 3 درصد بر قيمت تمام ش��ده تأثير داشت و در 
حد متعارف شير خام بايد به 20  هزار تومان افزايش 
مي يافت، اما وزارت جهاد قيمت شير را 27 درصد گران 
كرد. همين اقدام در كوتاه ترين زمان ممكن بر قيمت 
شير و فرآورده هاي لبني تأثير گذاشت؛ فرآورده هايي 
كه با كاهش تقاضا و مش��تري فاسد و به كارخانجات 

مرجوع مي شود. 
همزمان با اين تصميم وزارت جهاد كشاورزي، قيمت 
دلار نيز ارزان شد و صادرات كره و خامه كه در ماه هاي 

گذشته رونق داشت، ديگر براي توليد كنندگان شير 
و كارخانجات مقرون به صرفه نبود. با اين تصميم هم 
بخشي از زنجيره توليد شير و لبنيات آسيب ديد و هم 
اينكه مردم به دليل كاهش قدرت خريدشان، شير و 
لبنيات را از سبد معيشتي خانواده شان حذف كردند. 
   توليدكنندگان نگران حذف لبنيات از سفره 

مردم
به گفته محم��د فربد، س��خنگوي انجم��ن صنايع 
فرآورده هاي لبني اي��ران اين افزاي��ش قيمت تأثير 
مستقيمي بر كل زنجيره توليد دارد و به افزايش بهاي 
تمام شده ماست، پنير، دوغ و ساير محصولات لبني 

منجر خواهد شد. 
او هش��دار داده اس��ت در ش��رايطي كه درآمد مردم 
متناسب با تورم رش��د نكرده، حذف لبنيات از سفره 

خانوارها دور از انتظار نيست. 
وي در گفت وگويي با راديو با اشاره به تبعات افزايش 

قيمت شير خام اظهار كرد: متأسفانه مصرف كننده ها 
متناس��ب با تورم، رش��د درآم��د ندارند ك��ه موجب 
مي شود سرانه مصرف نيز كاهش يابد. افزايش قيمت 
فرآورده هاي لبني متفاوت خواهد بود و بس��تگي به 
ميزان اس��تفاده از ش��ير در آن محصول دارد، به طور 
مثال دوغ فرآورده اي اس��ت كه ح��دود ۵0 درصد آن 
شير مصرف مي شود، بنابراين طبيعتاً كمتر تحت تأثير 
افزايش قيمت قرار مي گيرد، ام��ا پنيري كه براي هر 
كيلو توليد آن حدود پنج كيلو شير مصرف مي شود، به 
شدت تحت تأثير افزايش قيمت شير خام خواهد بود. 
فربد با اشاره به راه حل اصلي اين وضعيت گفت: مشكل 
ما درآمد سرانه است. مردم اين كشور، مصرف كننده 
نهايي هستند و اگر درآمدشان متناسب با تورم رشد 
نكند، توان خريد خود را از دست مي دهند. حاكميت 
بايد به فكر افزايش س��طح درآمد ملي باشد تا مردم 
بتوانند حداقل نيازهاي تغذيه اي شان را تأمين كنند. 

در غير اين صورت، حذف تدريجي لبنيات از س��فره 
مردم، خطري جدي براي سلامت جامعه خواهد بود. 
وي به مرجوع ش��دن لبنيات به كارخانجات به دليل 
كاهش تقاضا اش��اره كرد و گفت: فروش��گاه ها پر از 
شير و لبنيات اس��ت اما مردم نمي خرند و تقاضا كم 
شده است. چه كسي جوابگوي آسيب سفره مردم و 

توليد كنندگان است؟
علاوه بر شير و لبنيات حذف ارز ترجيحي براي واردات 
گوشت قرمز و توقف واردات آن ضربه ديگري به سفره 
مردم زد. اين تصميم از سوي سازمان برنامه وبودجه 
اتخاذ شد و از سوي وزير جهاد كش��اورزي نيز مورد 

حمايت قرار گرفت. 
نوري قزلجه چهارشنبه گذشته در پاسخ به سؤالات 
خبرنگاران گفت: واردات گوشت قرمز فقط 7 درصد 
بوده و قرار اس��ت تش��كل ها ما را در تأمين گوشت 
ياري كنند. با توجه به اظهارات آق��اي وزير، همين 

واردات 7 درصد نوع��ي آرامش و آس��ودگي را براي 
مصرف كنندگان ايجاد كرده بود و هرگاه نياز به خريد 
داش��تند، مي توانس��تند با مراجعه به فروشگاه هاي 
زنجيره اي گوشت تنظيم بازاري خريداري كنند، اما 
با اتخاذ اين سياست، تمامي فروشگاه هاي زنجيره اي 
خالي از گوشت شده است و اگر مشتري به بهانه خريد 
گوشت وارد فروشگاه مي ش��د، ممكن بود دو كالاي 
ديگر هم خريداري كند، اما با توقف توزيع گوش��ت 
وارداتي، مشتري براي ساير كالاها نيز كم شده است. 
اكنون اين سؤال مطرح است كه تشكل ها يی كه وعده 
تأمين گوشت بازار را داده بودند، در يك هفته گذشته 
كجا رفته اند كه به دليل كاهش تقاضا حتي گوشت 
گرم داخلي هم كيلويي 100 تا 1۵0هزارتومان گران 

شده است. 
به گفته مش��تريان برخي مواقع هيچ گوشت تنظيم 
بازاري در فروشگاه ها وجود ندارد و در برخي ميادين 
ميوه و تره بار هم كه توزيع بر عهده فروش��نده است، 
تنها به تعداد محدودي، گوشت را به نرخ تنظيم بازار 
ارائه مي دهند يا مي گويند تمام شده و نداريم يا به نرخ 
آزاد مي فروشند و اين در حالي است كه گوشت موجود 

است، اما از فروش آن امتناع مي كنند. 
بر اساس اظهارات برخي فروشندگان، ميزان سهميه 
گوش��ت تنظيم ب��ازار كاه��ش يافته اس��ت. يكي از 
مسئولان فروش��گاه هاي زنجيره اي در همين رابطه 
گفت: »گوش��ت تنظيم بازار هنوز هم به فروشگاه ها 
مي رس��د، اما ميزان آن به  مراتب كمتر ش��ده است. 
بعضي روزها اصلًا نمي رسد و بعضي روزها در حد چند 
كارتن دريافت مي كنيم، البته به ما اعلام شده است 
از خرداد ماه ديگر گوش��ت هاي تنظيم بازاري توزيع 
نخواهد شد. اين وضعيت، دسترس��ي به اين كالاي 
اساسي را براي بس��ياري از خانوارها دشوار كرده و به 
حذف تدريجي گوشت قرمز از سبد غذايي اين اقشار 

منجر شده است.«
وزارت جهاد كش��اورزي با اتخاذ سياست هاي واحد 
و كارآم��د بايد نق��ش تنظيم گري خ��ودرا در بخش 
توليد و مصرف به درس��تي ايفا كند، نه آنكه به بهانه 
حمايت از توليد داخلي، به سفره مردم آسيب بزند و 
حقوق مصرف كنندگان را تضييع كند، البته در هفته 
گذش��ته به طور همزمان هم قيمت مصوب گوشت 
مرغ را از 8۵  هزار تومان ب��ه 10۵  هزار تومان افزايش 
داد و هم اينكه ن��رخ جديدي ب��راي تخم مرغ اعلام 
كرد. پيش بيني مي شود اگر اين روند ادامه يابد، سبد 
معيشت مردم خالي تر شود و حتي تخصيص كالابرگ 

نيز جوابگو نخواهد بود. 

دومينوی افزايش قيمت ها 
سياست های به ظاهر حمايتی وزارت جهاد كشاورزی هم صدای توليدكنندگان را درآورد و هم مصرف كنندگان را

حذف چهار صفر از پ�ول ملي اگرچه ظاهري س�اده و قابل 
فهم دارد، اما در سال هاي گذش�ته يكي از پرحاشيه ترين 
موضوع�ات اقتصادي بوده اس�ت. حالا با اع�ام رئيس كل 
بانك مرك�زي اين ط�رح مجدداً م�ورد توجه ق�رار گرفته 
اس�ت. مقامات بانك مركزي تحليل ش�ان در دف�اع از اين 
لايحه كه حالا چشم انتظار بررسي در صحن مجلس است، 
ساده س�ازي محاس�بات بوده، ام�ا كارشناس�ان معتقدند 
نظام پولي و مال�ي كش�ور اصاحاتي اساس�ي تر از حذف 
چه�ار صف�ر لازم دارد ك�ه از ن�ان ش�ب واجب تر اس�ت. 

      
هفت��ه گذش��ته در جري��ان س��ي ودومين همايش س��الانه 
سياس��ت هاي پولي و ارزي بانك مركزي، محمدرضا فرزين، 
رئي��س كل بانك مركزي در تش��ريح اهداف و سياس��ت هاي 
پولي س��ال جاري بانك مركزي، اصلاح نظام پولي كش��ور را 
هدف گذاري و بر برنامه بانك مركزي براي حذف چهار صفر از 
پول ملي تأكيد كرد و آن را يك��ي از اهداف بانك مركزي براي 

سال1۴0۴ برشمرد. 
به گفته فرزين، تصوير ريال ايران تصوير مناسب و صحيحي در 
اقتصاد جهاني نيست، اجراي اين سياست با توجه به تجربيات 
موفق جهاني و در زمان مناسب مي تواند به بهبود تصوير ريال 
كمك كند كه امري ضروري است و به همين منظور سياست 
حذف صفر از پول ملي در دس��تور كار بانك مركزي قرار دارد، 
البته حذف چهار صفر از پول ملي از دهه80 در دستور كار قرار 

گرفته است. 
در طول اين سال ها تأكيد همه كارشناسان بر اين مسئله بوده 
كه حذف چهار صفر بيشتر از اينكه اصلاح واقعي باشد، بدون 

اصلاحات ساختاري بيشتر بازسازي ظاهري است. 
   حذف 4صفر از پول ملي تأثيري در ارزش آن ندارد

جعف��ر قادري، ناي��ب رئيس كميس��يون اقتص��ادي مجلس 
شوراي اس��لامي گفت: حذف صفر از پول ملي تنها مي تواند 
هزينه هاي مبادلاتي را تا ح��دودي كاهش دهد، آن هم نه به 
شكل چشمگير. اين اقدام بيش��تر در مبادلات روزمره مردم 
تأثير دارد، چراكه اس��تفاده از اعداد كوچك تر و ساده تر را در 
مبادلات تسهيل مي كند. رئيس كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با خانه ملت اظهار داشت: حفظ يا 
تقويت ارزش پول ملي بيش از هر چيز به نرخ تورم، توان توليد 
و ظرفيت هاي توليدي كشور بستگي دارد. اگر ظرفيت توليد 
كش��ور افزايش يابد، صادرات رشد كند و واردات كاهش يابد، 
اين موارد مي تواند در تقويت پول ملي مؤثر باش��د، اما حذف 
صفرها به  تنهايي چنين تأثيري ندارد. وي افزود: حذف صفر 
از پول ملي تنها مي تواند هزينه ه��اي مبادلاتي را تا حدودي 
كاهش دهد، آن هم نه به ش��كل چش��مگير. اين اقدام بيشتر 
در مبادلات روزمره مردم تأثير دارد، چراكه اس��تفاده از اعداد 
كوچك تر و ساده تر را در مبادلات تسهيل مي كند. نايب رئيس 

كميسيون اقتصادي مجلس با اش��اره به اينكه بانك مركزي 
در حال حاضر اين فرايند را به  صورت تدريجي پيش مي برد، 
تصريح ك��رد: در كنار اين اقدامات، بايد به نارس��ايي هايي كه 
در ساختار پولي كشور وجود دارد نيز توجه شود. يكي از اين 
ايرادات، نبود اجزاي واقعي براي پول ملي است. در حالي  كه 
هر واحد پولي بايد داراي اجزايي باشد كه نسبت مشخصي با 
واحد اصلي داشته باشد. اكنون نيز لازم است در كنار اصلاحات 
اسمي، س��اختار پول ملي كشور بازنگري ش��ود تا اجزاي آن 

متناسب و قابل استفاده باشند. 
    ريال جديد و قديم؟

البته مدير كل سياس��ت هاي اقتصادي بان��ك مركزي هفته 
گذشته در گفت وگو با ايرنا تلاش كرد از منظر اجرايي اهداف 

اين سياست را روشن سازد. 
جعفر مهدي زاده با اش��اره به اينكه به لحاظ مفهومي و نظري 
شايد اين موضوع پيچيدگي خاصي نداش��ته باشد، ادامه داد: 
واقعيت اين اس��ت كه حذف چه��ار صفر و اص��لاح پول ملي 
موضوعي است كه از نظر لجس��تيك، پيچيدگي هاي بسياري 
دارد و نيازمن��د هماهنگي ب��ا تمامي دس��تگاه هاي ذي ربط 
بوده و خواه��ان عزم و اراده مل��ي براي اج��راي آن در تمامي 

بخش هاست. 
مدير كل سياس��ت هاي اقتصادي بانك مركزي تصريح كرد: 
پيچيدگي اين موضوع شامل تغيير حسابرسي ها، تغيير دفاتر، 
اصلاحات حقوقي از جمله قانون چك، مطالبات و ديون اشخاص 

از يكديگر، تغييرات در نرم افزارها، حوزه قيمت گذاري ها، بورس، 
بازار سرمايه، حوزه توليد و ديگر موارد است كه بايد به صورت 
دقيق مشخص ش��ود، به طور مثال در حوزه توليد بايد معلوم 

باشد كه اين طرح به چه شكلي بايد اجرا شود. 
وي با بيان اينكه اين طرح مي تواند به دو ش��كل اجرايي شود، 
تصريح كرد: يك دوره گذار وجود دارد كه در اين دوره گذار يك 
كد جديد معرفي مي شود يا اينكه به صورت ناگهاني اين موضوع 
اجرايي شود كه مي تواند پيچيدگي هاي خاصي داشته باشد و بار 

توليدي را بر بانك مركزي بيشتر كند. 
مهدي زاده با تأكيد بر اينكه درباره تمامي اين مسائل بررسي هاي 
مفصلي صورت گرفته اس��ت، اظهار داش��ت: اين پروژه خيلي 
قديمي است و اجراي آن نيز از سال هاي قبل آغاز شده است. ما 
در بانك مركزي چهار صفر را از پول هاي چاپ شده جديد ملي 
محو كرديم، ولي اجراي اين موضوع در حوزه اس��كناس است 
و به پول ملي و توليد آن مربوط مي ش��ود، به هر حال مس��ائل 
ديگري در كنار اين موضوع مطرح است، مانند اطلاع رساني و 
روابط عمومي گسترده تا بتواند تمامي ابعاد آن را براي مردم به 

طور كامل بيان كند. 
وي با اش��اره به اينكه ب��راي تغيير ن��ام ريال از نظ��ر اجرايي 
پيچيدگي هاي فراواني وج��ود دارد، تصريح كرد: اگر نخواهيم 
نام ريال را تغيير دهيم، چون يك دوره گذار داريم، نمي توانيم 
در اين دوره دو نوع ريال داشته باشيم و اين باعث مي شود دوبار 

توليد اسكناس كنيم. 

مهدي زاده خاطر نش��ان كرد: تجربه اي كه در تركيه بوده، لير 
جديد همزمان با لير قديم جريان داشته ولي بعد از آن لير جديد 

توليد و جايگزين لير قديمي شد. 
وي با بيان اينكه هر صفر كه به قيمت يك كالا افزوده مي شود، 
يعني قيمت آن كالا 10برابر ش��ده اس��ت، ادامه داد: به لحاظ 
محاس��باتي اگر تورم 2۵ درصد در بلندمدت داش��ته باشيم، 
۴0سال طول مي كش��د كه يك صفر به قيمت آن كالا اضافه 
شود، حتي در شرايط تورمي امروز نيز اجراي طرح توجيه پذير 
است و اگر اين موضوع با اصلاحات اقتصادي و ساختاري اجرا 
شود و اگر عملًا هم تورم كنترل شود، پايداري و مانايي بيشتري 

در دوره طولاني تري خواهد داشت. 
مديركل سياس��ت هاي اقتصادي بانك مركزي خاطر نش��ان 
كرد: حتي اگر اصلاحات گفته شده انجام نشود، نافي اين طرح 
نيست، ولي به لحاظ كمي، درست است كه سهم اسكناس در 
نظام پرداخت بسيار كم شده اما هنوز افرادي هستند كه ترجيح 

مي دهند از فيزيك اسكناس استفاده كنند. 
با وجود اين توضيحات، منتقدان همچنان نسبت به اصل طرح 
و زمان اجراي آن ترديد دارند. بس��ياري معتقدند در شرايطي 
كه اقتصاد ايران با تورم بالا، كاهش ارزش پول ملي و نبود رشد 
اقتصادي پايدار مواجه است، حذف صفرها نمي  تواند تغييري 

در واقعيت هاي بنيادين ايجاد كند. 
   »ايجاد ثبات اقتصادي« 

شرط موفقيت حذف 4صفر از پول ملي
پيش از اين، موضوع حذف صفر و تغيير واحد پول ملي در قالب 
يك لايحه به مجلس ارسال شده بود. سير اين لايحه اين است 
كه اول در كميسيون اقتصادي طرح و به تصويب رسيد، سپس 
نمايندگان مجلس نيز در صحن علن��ي آن را تصويب كردند و 
براي تأييد به شوراي نگهبان فرستادند، اما در شوراي نگهبان 
ايرادي گرفته شد و دوباره به مجلس براي بررسي ارسال شد كه 
با رفع اشكال آن در كميسيون اقتصادي دوباره در نوبت طرح 

در صحن مجلس قرار دارد. 
طحان نظيف، سخنگوي شوراي نگهبان به ايرادات موجود در 
لايحه حذف چهار صفر اشاره و اعلام كرده است تنها در صورتي 
كه مجلس ابهامات لايحه  حذف چهار صفر از پول ملي را برطرف 
كند، اين لايحه را مجدداً بررسي مي كنيم، زيرا پس از برگشت 
مصوبه به مجلس، ديگر اصلاحي نس��بت  به آن انجام نش��د و 
عملًا مسكوت گذاشته شد، بنابراين اگر مجلس ابهامات شورا 
را برطرف كند، مجدداً آن را بررسي خواهيم كرد. حالا بايد ديد 
سرنوشت اين لايحه در صحن چه مي شود و آيا شوراي نگهبان 

اين بار اين لايحه پرحاشيه را تأييد مي كند يا خير؟
كارشناسان تأكيد دارند آنچه براي موفقيت اين طرح حياتي 
است، ايجاد ثبات اقتصادي، كاهش تورم و اصلاح ساختار بودجه 
است و در غير اين صورت، حذف صفر از پول ملي تنها ساختار 

محاسبات و حسابداري را ساده مي كند.

گزارش »جوان« از تداوم اظهارنظرها درباره لايحه حذف 4صفر از پول ملي كه قرار است امسال اجرايي شود

بازسازي ظاهري پول

ديپلماسي بدون اقتصاد!
گاه��ي ب��راي ارزياب��ي ي��ك تصميم 
سياس��ي يا اجرايي، نيازي به دانستن 
نام ها نيست، كافي ا ست نتايج را كنار 
هم بچينيم تا به  وضوح ببينيم مسئله 

كجاست. 
انتص��اب اخير در پكن، دقيق��اً يكي از 
همان تصميم هايي  اس��ت ك��ه فارغ از 
نام ف��رد، موضوعي��ت دارد؛ موضوعي 
به غايت جدي، زيرا پاي منافع اقتصادي 

كشورمان در ميان است. 
وقتي كش��وري چون چين، با ۶1 هزارميليارد دلار تجارت خارجي در 
يك سال، تنها 0/02 درصد اين عدد را به ايران اختصاص داده، نمي توان 
پايتخت سياسي اش را با چشم پوشي از الزامات اقتصادي، پاداشي براي 

بازنشستگان قدرت دانست. 
ديپلماس��ي امروز، ديگر ش��بيه گذشته نيس��ت. روزگاري، مأموريت 
يك س��فير بيش از هر چيز حول محور تماس هاي سياسي، مذاكرات 
ديپلماتيك و تنظيم پروتكل هاي رسمي مي چرخيد اما در دنياي امروز، 

ديپلماسي بدون تجارت، صدايي بي اثر است. 
س��فير كش��وري چون ايران در پكن، نه تنها باي��د در جريان ظرايف 
پروتكل هاي سياسي باشد، بلكه بايد اقتصاددان، مذاكره كننده حرفه اي 

و مسلط بر فرهنگ و زبان چيني نيز باشد. 
او بايد بتواند نه فقط به اتاق هاي وزارت خارجه پكن، بلكه به تالارهاي 
ات��اق بازرگان��ي، نمايش��گاه هاي بين المللي و هيئت ه��اي اقتصادي 

منطقه اي نيز دسترسي داشته باشد. 
چين براي ايران شريك معمولي نيس��ت، يك كشور 1/۴ميلياردي با 
بزرگ ترين ذخاير ارزي جهان، به عبارتي اولين قدرت اقتصادي دنيا و 
اولين واردكننده نفت خام، بايد در اولويت سياست خارجي اقتصادي ما 

باشد اما آمارها نشان مي دهند اين »اولويت« روي كاغذ مانده است. 
مبادلات ايران و چين در سال202۴ به 13 ميلياردو300 ميليون دلار 
رسيده است؛ رقمي كه شايد براي اقتصاد ما چشمگير باشد، اما براي 
اقتصاد چين، تنه��ا 0/02درصد از حجم تجارت خارجي اس��ت. از آن 
مهم تر، اين رقم نسبت به سال قبل ۹ درصد افت كرده است و پيش از آن 

نيز ۶ درصد كاهش را تجربه كرده بود. 
آيا اين س��قوط مداوم پيام ندارد؟ آيا نبايد دولت، وزارت امور خارجه 
و نهادهاي ناظر، نسبت به اين روند هش��دار دهند و مهم تر از همه، آيا 
انتصاب يك س��فير غيرمتخصص در حوزه اقتصاد، مي تواند كمكي به 

بهبود اين مسير كند يا تنها تكرار همان دور باطل خواهد بود؟
س��فارتخانه ها در عصر ما، خ��ط مقدم جنگ اقتصادي هس��تند. اگر 
سفيري در كش��وري چون چين، نتواند توليدكنندگان را به بازارهاي 
پكن وصل كند، اگ��ر نتواند س��رمايه گذاران را ب��ه پروژه هاي ايراني 
ترغيب كند، اگر نتواند واردات بي رويه كالاهاي كم كيفيت را سامان 
دهد و استانداردس��ازي تب��ادلات را پيگيري كن��د، در عمل جز يك 
تابلو، هيچ نقش��ي ايفا نكرده اس��ت و اين دقيقاً همان نگراني اس��ت: 
نكند انتصاب هاي اخير، همچون برخي نمونه هاي گذش��ته، صرفاً با 
ملاحظات سياسي، بده بستان هاي پشت پرده يا پاداش هاي تشريفاتي 

صورت گرفته باشد. 
سفارتخانه نه پاداش است، نه حياط خلوت سياسيون؛ جايگاهی ملي 
است، جايگاه منافع مردم. در شرايطي كه اقتصاد ايران زير بار تحريم، 
ركود و ناترازي ه��اي مالي در حال تقلاس��ت، آيا مي توان چش��م به 
فرصت هايي چون چين دوخت و در عين حال بي تفاوت از كنار چينش 

نيروهاي ديپلماتيك گذشت؟
اقتصاد چين، بر پايه برنامه ريزي دقيق و اجراي منضبط بنا شده است. 
دولت چين، با هزاران نهاد تخصصي، در حال گسترش نفوذ اقتصادي 
خود در جهان اس��ت، از آفريقا تا امريكاي لاتين، از آس��ياي مركزي تا 

غرب آسيا.
وقتي يك كش��ور با چنين راهبردي حركت مي كند، پاس��خ ما نبايد 
واكنش احساسي يا ديپلماتيك صرف باش��د. بايد با ادبيات خودشان 
وارد ميدان شويم. بايد سفيري بفرس��تيم كه در اولين ماه مأموريت، 
طرح همكاري صنعتي، نفتي يا لجستيكي تعريف كند، نه كسي كه در 

نشست هاي رسمي تنها به قرائت بيانيه ها بسنده كند.
فعالان بخش خصوصي سال هاس��ت از كندي روند تسهيل صادرات، 
بي خبري سفارتخانه ها از ظرفيت هاي تجاري و ديوان سالاري سنگين 

گلايه دارند. 
وقتي تاجر ايراني براي عقد قرارداد در چين، هيچ پشتيباني حقوقي و 
مالي از سفارت نمي بيند، طبيعي  است كه جاي او را دلالان، واسطه ها 

و غيررسمي ها پر كنند. 
در نبود ديپلماسي اقتصادي كارآمد، فضا براي سوداگري باز مي شود و 
سهم رسمي كشور از تجارت كاهش مي يابد، درست مثل همين آماري 

كه در گمرك چين ثبت شده است. 
در نگاه ديگر، انتصاب چهره اي سياسي به جاي يك چهره اقتصادي، 
پيامي نادرس��ت به طرف مقابل مخابره مي كن��د. چيني ها دقيق، 
س��ختگير و هدفمند مذاكره مي كنند. آنها نمي خواهند وقت شان 
را با مأموران تشريفاتي تلف كنند. آنها س��فيري مي خواهند كه به 
زبان آنها، با ادبيات اقتصادي س��خن بگويد، فردي كه بتواند برنامه 
بياورد، قرارداد پيشنهاد دهد و با وزارتخانه هاي كليدي آنها تعامل 

مؤثر داشته باشد. 
ما در سال هاي اخير، بارها از »روابط راهبردي« با چين گفته ايم. سند 
2۵ساله ايران و چين به  عنوان يكي از اسناد بلندمدت همكاري، قرار بود 
نقشه  راه اين روابط باشد اما آيا فقط امضاي سند كافي  است؟ اين سند 
بايد پياده، اجرايي و آثارش در تراز تجاري و سرمايه گذاري ديده شود. 
بدون سفيري كه تخصص و انگيزه اجراي اين برنامه را داشته باشد، هيچ 

سندي از كاغذ فراتر نخواهد رفت.  
نمي شود شعار »اقتصادمحور« سر داد، اما مهره ها را »سياست محور« 
چيد. نمي شود از رشد صادرات به ش��رق گفت، اما سفارتخانه ها را به 
دست چهره هايي سپرد كه آشنايي شان با اقتصاد، در حد نشست هاي 

عمومي و شعارهاي مناسبتي است.
اگر قرار است چين، شريك راهبردي ما باش��د، بايد ديپلماسي ما هم 
راهبردي باش��د، با ابزارهاي دقيق، افراد متخص��ص و نگاهي فراتر از 

مناسبات كوتاه مدت سياسي. 
اما در كن��ار انتقاد از انتصاب ه��ا، نمي توان نقش معاونت ديپلماس��ي 

اقتصادي وزارت امور خارجه را در اين وضعيت ناديده گرفت. 
معاونتي كه قرار بود پل ارتباطي وزارت خارجه با اقتصاد كشور باشد، 
عملًا به نهاد تزئيني بدل شده و نه  تنها نتوانس��ته است جريان پايدار 
تعاملات اقتصادي با كشورهاي هدف را طراحي و پياده سازي كند، بلكه 

حتي در تنظيم اولويت ها براي انتخاب سفرا نيز ناكام مانده است. 
چگونه ممكن است س��هم ايران از تجارت چين به  صورت پيوسته 
كاهش يابد و هيچ نقش��ه عمليات��ي براي تغيير اين روند از س��وي 
معاونت مربوط ارائه نش��ود؟ مگر نه اينكه ديپلماسي اقتصادي بايد 
بر پايه داده، تحليل و هماهنگي با بخ��ش خصوصي عمل كند؟ اما 
در عمل، نه جلسات منظمي با فعالان اقتصادي برگزار مي شود، نه 
خروجي مشخصي از مأموريت هاي خارجي به چشم مي خورد و نه 
حتي در تعيين مأموران اقتصادي در سفارتخانه ها، نظر بخش هاي 

تخصصي دخيل است. 
تا زماني كه معاونت ديپلماسي اقتصادي، صرفاً به برگزاري نشست ها 
و صدور چند بيانيه و نگاه به برخي كش��ورهاي خ��اص اكتفا كند، 
نمي توان از ش��بكه نمايندگي ه��اي خارجي انتظار داش��ت بازوي 
اقتصادي كش��ور باش��ند. وقت بازتعريف مأموريت ها و پاسخگويي 

فرارسيده است.

وحيدعظيمنيا

دبير گروه اقتصادی 
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